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گروه اقتصادی -    احمدرضا فرشچیان با اشاره به حادثه دلخراش 
انفجار در بندر شــهید رجایی و انتقــاد رئیس جمهوری از دپوی 
طولانی مدت کانتینرها در بنادر، افزود: بررسی  ها نشان می دهد این 
معضل ناشــی از ترکیبی از مشکلات ساختاری، ناکارآمدی سامانه  
های الکترونیکی و موازی  کاری  های مفرط دستگاه  های مختلف 

است.
رئیس کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران ویرایش ثبت 
سفارش ترخیص کالا و اختلال در سامانه جامع توسعه تجارت را 
یکی از عوامل مهم شکل  گیری صف در ترخیص کانتینرها و کالاها 
در بنادر و گمرکات کشور دانست و اظهار داشت: هر کشوری قوانین 
و مقررات تعریف شده ای در حوزه واردات دارد اما بی نظمی و بی 

برنامگی های مختلف این فرایند را با چالش روبرو می کند.
وی اضافه کرد: به طور مثال وقتی فرایند ثبت سفارش انجام می شود، 
تخصیص ارز صورت می گیرد و بعد از اینکه کالا وارد شد زمان ثبت 
سفارش به هر دلیلی منقضی شده بنابراین تمدید زمان ثبت سفارش 

باید سیستمی تبدیل شود که واردکنندگان با چالش قطعی ۴۰ روزه 
سامانه جامع توسعه تجارت روبرو می شوند و کالای مردم برای یک 

ویرایش ساده جهت ترخیص در گمرکات باقی می ماند.
معضل تاخیر چندماهه در ثبت سفارش کالا

فرشچیان مشکلات ســامانه های هوشمند گمرکی، دستگاه های 
موازی، بحران زمان بندی، اختلال در ســامانه جامع تجارت برای 
عملیات ویرایش، قطعی های مکرر و طولانی مدت سامانه ها بدون 
برنامه ریزی قبلی و تاخیرهای ۵ تا ۶ ماهه در ثبت سفارش ها و ایجاد 
صف های طولانی را از چالش های جدی برشــمرد و گفت: عدم 
پذیــرش نتایج آزمایش ها در ســازمان  های دیگر، نبود هماهنگی 
بین دستگاهی در فرآیندهای مشترک و نمونه  برداری و آزمایش  های 
تکراری توسط سازمان  های استاندارد، بهداشت و دامپزشکی یکی 

از مشکلات موازی کاری دستگاه های مذکور است.
وی تصریــح کرد: نبــود چارچوب زمانی مشــخص برای انجام 
آزمایشــات قرنطینه، نبود مکانیسم پاسخگویی برای دستگاه های 

متخلــف و تاخیرهای سیســتماتیک در تمــام مراحل ترخیص 
واردکنندگان را با چالش روبرو می کند که این امر موجب انباشت 
کالا در بنادر گاهی تا ۶ ماه و هزینه های سرســام آور خواب انبار و 

جریمه ها و تاخیر می شود.
خسارت روزانه میلیاردی ناشی از دپو کالا در بنادر

رئیس کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی ایران افزود: دپو کالا 
در گمرکات و بنادر سبب افزایش قیمت تمام شده کالاها، اختلال 
در زنجیره تامین تولیدکنندگان داخلی، کاهش شدید اعتماد فعالان 
اقتصادی به سیستم تجاری و خسارت روزانه میلیاردی به اقتصاد ملی 
می شود.وی راهکار این مشکل را یکپارچه  سازی کامل سامانه  های 
گمرکی، ایجاد پلتفرم واحد برای تمام دستگاه  های ذیربط، حذف 
آزمایش  های تکراری با پذیرش متقابل نتایج، ایجاد پنجره واحد برای 
تمام مراحل ترخیص و تعیین زمان  بندی قانونی برای هر مرحله با 
ضمانت اجرایی، ایجاد سامانه رصد و گزارش  دهی عملکرد دستگاه  
ها، مکانیسم  های تنبیهی برای تعلل  های غیرموجه و شفاف  سازی 

کامل فرآیندها و زمان بندی  ها عنوان کرد.فرشچیان گفت: حل این 
بحران نیازمند تحولی اساســی در نگرش و عملکرد دستگاه  های 
اجرایی اســت. تجربه جهانی نشان می  دهد با به  کارگیری فناوری  
های روز و حذف موازی  کاری  ها، می  توان زمان ترخیص کالا را به 

کمتر از ۴۸ ساعت کاهش داد.
وی افزود: این تحول نه تنها به رونق تجارت خارجی می انجامد بلکه 

تاثیر مستقیمی بر کنترل تورم و قیمت  های داخلی خواهد داشت.
ممنوعیت واردات کالاهای خارجی دارای مشابه ایرانی به پایان رسید
طبق اعلام گمرک، ممنوعیت واردات کالاهای خارجی دارای مشابه 

ایرانی به پایان رسید.
باتوجه به اینکه ممنوعیت واردات کالاهای مصرفی و مصرفی با دوام 
خارجی دارای مشابه ایرانی موضوع ماده ۱۶ قانون حداکثر استفاده 

از توان تولیدی و خدماتی کشور و حمایت از کالای ایرانی، مصوب 
۱۳۹۸ و تا پایان قانون برنامه پنج ساله ششم توسعه بوده است، لذا 
بــا انقضای قانون اخیر و عدم پیش بینی حکم ممنوعیت در قانون 
برنامه پنج ساله هفتم پیشرفت جمهوری اسلامی ایران و همچنین 
ماده ۲۲ قانون احکام دائمی برنامه های توسعه کشور که مقرر می دارد 
برقراری موانع غیر تعرفه ای و غیر فنی برای واردات به جز مواردی 
که رعایت موازین شرع اقتضا می کند ممنوع است، پیشنهاد می شود 
به جای اعمال هرگونه ممنوعیت در راستای حمایت از تولید داخلی 
در صورت اقتضاء با رعایت الزامات قانون بهبود مستمر محیط کسب 
و کار به ویژه حفظ حقوق مکتســبه واردکنندگان از ابزار تعرفه یا 
ضوابط فنی در مدیریت واردات کالای خارجی دارای مشابه ایرانی 

استفاده شود.

      رئیس کمیسیون مدیریت واردات اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: در شرایطی که استاندارد جهانی 
ترخیص کالا در بیشتر کشورها به چند ساعت تا چند روز محدود می  شود، سیستم ترخیص کالا در ایران با تاخیرهای چندماهه 

دست  و پنجه نرم می  کند.

هزارتوی مشکل ترخیص کالا، از سامانه های 
ناکارآمد تا موازی کاری های مخرب
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گــروه اقتصادی-   عضو کمیســیون 
صنایع و معــادن مجلس گفت: افزایش 
نرخ بسته های بلندمدت از ۲۰۰۰ تومان 
به بیش از ۷۰۰۰ تومان نشانگر گرانی ۳.۵ 
برابری قیمت این بسته هاست و این امر به 

هیچ وجه منطقی نیست.
مصطفــی پوردهقان، عضو کمیســیون 
صنایــع و معادن مجلــس در واکنش به 
افزایش قیمت بسته های اینترنتی بلندمدت 
تلفن همراه از حدود ۲۰۰۰ تومان در هر 
گیگ به ۷ هزار و ۷۰۰ تومان گفت: اینکه 
تورم هــای مکــرر و گوناگون همه امور 
کشــور را درگیر کرده و قیمت کالاها و 
خدمــات را افزایش داده اســت حرفی 
نداریم. همه به این موضوع آگاه هســتیم 
و در این شــرایط نمی توانیم انتظار داشته 
باشیم یک بخش قیمت های خود را ثابت 
نگاه دارد آن هم با توجه به اینکه نرخ تورم 
در هفت تا هشــت سال گذشته دورقمی 
و نزدیــک بــه ۴۰ درصد تــا ۵۰ درصد 
بوده است. خدمات اینترنتی که از سوی 
اپراتورهای ایرانی عرضه می شود نیز از این 
موضوع مستثنی نیستند و این اپراتورها هم 
باید از پس پرداخت هزینه تولید خدماتی 

که به مشتریان خود می دهند برآیند.
وی افزود: از ســوی دیگر آگاه هســتیم 
کــه در یک مدت زمان قابل توجه قیمت 
اینترنت در کشور ما به صورت دستوری 
ثابت نگه داشــته شده بود و دولت اجازه 
افزایش قیمت را به اپراتورها نمی داد. وقتی 
هم وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعات 
این موضوعات را در کمیسیون تخصصی 
صنعت و معدن ارائه می کرد همه نمایندگان 
با ایشــان همراهی و تائید می کردند که با 

تثبیت دســتوری قیمت ها و ممانعت از 
تعدیل قیمت خدمات اینترنتی که توسط 
اپراتورها عرضه می شود خدمات رسانی 
آنها با اختلال روبــه ور می کند و باز هم 

مردم دچار خسران می شوند. 
پوردهقان ادامه داد: این مســائل را مطرح 
کــردم تا عــرض کنم ما از شــرایط کار 
اپراتورها خبر داریم اما با همه این احوال 
افزایش نرخ بسته های بلندمدت از ۲۰۰۰ 
تومــان به بیش از ۷۰۰۰ تومان نشــانگر 
گرانی ۳.۵ برابری قیمت این بسته هاست 

و این امر به هیچ وجه منطقی نیست.
وی تصریح کرد: ما اعتراض مکتوب خود 
را نسبت به این افزایش بی رویه قیمت به 
آقای وزیر و عزیزانی که مصوبه افزایش 
قیمت را بــه اپراتورها ارائه کردند اعلام 

کرده ایم.
عضو کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
اظهار کرد: مــردم از افزایش هزینه های 
تولیــد کالا و خدمات آگاه هســتند و در 

این زمینه بــا اپراتورها همراهی می کنند 
اما اینکه بار اصلی افزایش قیمت اینترنت 
آن هم به میزان ۳.۵ برابر بر گردن کاربران 
بیفتد دچار ایراد اســت با توجه به اینکه 
مصرف کنندگان اینترنت کشور قشر جوان 
کشور هستند که از سطوح بالای درآمدی 

برخوردار نیستند. 
پوردهقان همچنین گفت: علاوه بر اینها 
قــرار بر این بود که اپراتورها بســته های 
بلندمدت به کاربران عرضه کنند، در همین 
راســتا اپراتور همراه اول یک بسته شش 
ماهه به میزان ۱۰۰ گیگ عرضه کرده است 
که این حجم برای این مدت زمان منطقی 
نیست و نشان می دهد اپراتور یادشده این 
بسته را عرضه کرده تا تنها تکلیف عرضه 
بسته بلندمدت را از سر خود باز کرده باشد. 
بنابراین ما در مجلس به این موضوع هم 
ایــراد وارد می دانیم و در این باره از وزیر 
ارتباطات سوال خواهیم کرد و امیدواریم 

پاسخ های منطقی دریافت کنیم.

ورود مجلس به تعلل اپراتورها در عرضه بسته های بلندمدت؛

افزایش ۳.۵ برابر قیمت بسته های اینترنت منطقی نیست!

گــروه  اقتصادی-        رئیس هیات عامل 
سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی )ایمیدرو(، بر تسریع در انعقاد تفاهم 
نامه و انجــام مطالعات مربوطه و پیگیری 
مشارکت در توسعه و ذخیره سازی میادین 

گاز تاکید کرد.
به گزارش سازمان توسعه و نوسازی معادن 
و صنایع معدنی، محمد آقاجانلو در نشستی 
که با حضور رســول خلیفه سلطانی دبیر 
انجمن فولاد به همراه مدیران عامل شرکت 
هــای فولادی بود اظهار داشــت: با توجه 
به مصوبه جدید هیات دولت و اســتناد به 
برنامه هفتم برای توسعه میادین گازی برای 
تخصیص ســوخت به صنایع انرژی بر؛ 
تشکیل کنسرسیوم برای در اختیار گرفتن 
یک میــدان گازی )کیش(، بهترین روش 
ســرمایه گذاری برای تامین گاز مورد نیاز 

واحدهای فولادی است.
آقاجانلو با اشاره به تبصره ۳ ماده ۱۵ قانون 
برنامه هفتم و ابلاغ آیین نامه مربوطه اعلام 
کرد: فولادســازان، آماده انعقاد تفاهم چند 
میدان گازی با هدف توسعه و ذخیره سازی 
گاز طبیعی برای مصرف در صنعت فولاد 

هستند.
طبق تبصره ســه ماده ۱۵این قانون، صنایع 
انرژی بر و پتروشیمی ها از طریق مشارکت 
با شــرکت های اکتشــاف و تولید دارای 
صلاحیــت؛ در اولویت واگــذاری طرح 
های جمع آوری گازهای مشــعل )فلر( و 
میادین جدید گازی قرار دارند به طوری که 

وزارت نفت مکلف است صنایع مذکور را 
در اولویت تخصیص گاز طبیعی تولیدی از 

این میادین قرار دهد.
معاون وزیــر صنعت معــدن و تجارت 
در ادامه ســخنانش به کمبود گاز صنایع و 
زیان های وارده به تولید اشاره کرد و افزود: 
حضور یکپارچه شرکت های فولادی در 
این ســرمایه گذاری، روش مناسبی برای 
تامین گاز به عنوان خوراک واحدهای آهن 

اسفنجی و مصارف تولید فولاد است.
آقاجانلو با بیان اینکه احتمالا در سال های 
آتی کمبود گاز تشدید خواهد شد، گفت: 
از هم اینک باید به فکر تامین گاز سال های 
پیش رو باشیم و با توجه به مساعدت های 
دولت به همــراه وزارتخانه های صمت و 

نفت؛ اقدامات لازم را انجام دهیم.
وی با یادآوری تفاهمنامه ای که در ســال 

های گذشــته برای این منظور امضا شده، 
گفت: با توجه به اکتشــافات انجام شده در 
میدان گازی کیش، این حوزه از شــرایط 
مناسبی برای سرمایه گذاری و بهره برداری 

برخوردار است.
آقاجانلو ادامه داد: شرکت های تولیدکننده 
فولاد آماده امضای تفاهمنامه )به روز شده( با 
وزارت نفت باشند تا بتوانیم گام های بعدی 

را برداریم.
در این نشست ایمان عتیقی و امین صفری 
مدیران عامل شرکت های معدنی و صنعتی 
گل گهر و آهن و فولاد ارفع، به همراه مدیران 
ارشد شرکت های فولاد مبارکه، خوزستان، 
معدنی و صنعتی چادرملو، فولاد سیرجان 
و ... بــه ارایه نظرات خود درباره چگونگی 
همکاری ها برای ســرمایه گذاری در یک 

میدان گازی پرداختند.

کنسرسیوم فولادی ها؛ در انتظار تفاهم نامه کنسرسیوم فولادی ها؛ در انتظار تفاهم نامه 
میادین گازیمیادین گازی

گروه اقتصادی -     سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک گفت: تاکید 
رئیس جمهور ادامه یافتن طرح کالابرگ است و وزیر کار هم پیگیر 
این مسئله است، اما هنوز هیچ تصمیم قطعی در این خصوص گرفته 

نشده است.
ســابقه تفکر پرداخت یارانه نقدی ابتدا در دولت مهرورزی در پی 
اعلام سیاســت های اقتصادی دولت مبنی بر تحول اقتصادی یا به 
عبارت دیگر جراحی اقتصادی در سال های آخر دوره اول ریاست 
جمهوری یعنی ســال ۱۳۸۷ خورشــیدی بر پایه اصلاح قیمت ها 
و هدفمنــدی یارانه ها کلید خورد. مبلــغ پرداخت یارانه نقدی به 
میزان ســرانه ۴۵ هزار تومان در لایحه بودجه ۱۳۸۸ طی بحث های 
چالش انگیــز و با کش و قوس های دامنه دار به تصویب نمایندگان 

مجلس شورای اسلامی رسید.
ایــن یارانــه در دولت تدبیــر و امید که بعد از دولــت مهرورزی و 
عدالت خواهی زمام امور کشور را دست گرفت بدون کوچک ترین 
تغییر در نحوه پرداخت یارانه نقدی با همان ســبک و ســیاق قبلی، 
مبــادرت به پرداخت یارانه کــرد. در یک اقدام غیرمنتظره با افزایش 
۲۰۰ درصدی قیمت بنزین، ضمن استمرار پرداخت یارانه قبلی، ۶۰ 
هزار تومان به طور سرانه یارانه نقدی گفته می شد به ۶۰ میلیون نفر 
پرداخت می شود، اقدام کرد؛ در حالی که زمانی خود منتقد پرداخت 

یارانه نقدی بود.
دولت سیزدهم که بعد از دولت تدبیر و امید زمام امور را عهده دار شد 
با اعلام برنامه های تحول اقتصادی، نشان داد همان برنامه ایجاد تحول 
اقتصــادی بر مبنای جراحی اقتصادی، برنامه های جراحی اقتصادی 
دولت مهرورزی را نشانه گرفته است. حذف ارز ترجیحی از کالاهای 
اساسی و ضروری، افزایش تعرفه کالاهای وارداتی، افزایش ۶ برابری 
نرخ تســعیر ارز و افزایش حدود ۶ برابری قیمت کالاهای مصرفی 

مردم، باعث تشدید تورم در سال ۱۴۰۱ شد.
یکی از طرح های راهبردی این دولت در تأمین امنیت غذایی خانوارها، 
تخصیص یارانه به اقشار کم درآمد بود. با افزایش نرخ تورم و پاسخگو 
نبودن یارانه ۳۰۰ هزار تومان برای دهک های چهارم تا نهم و بخشی 
از دهک دهم تا یارانه ۴۰۰ هزار تومانی دهک های اول تا سوم، دولت 
ســیزدهم در طرح هایی جدید با اختصاص یارانه های ویژه ســعی 
در کمــک به تأمین کالری روزانه کودکان زیر ۶ ســال و زنان باردار 
و شــیرده کرد. ضمن اینکه کالابرگ الکترونیکی را نیز فعال کرد. اما 
شیوه پرداخت یارانه در دولت سیزدهم این گونه بود که خانوارهای 
هر دهک یا یارانه نقدی را دریافت می کردند یا با انصراف از دریافت 
یارانه نقدی، کالابرگ الکترونیک برای آنها شارژ می شد که سبد غذایی 
تعریف شــده برای این طرح ۱۱ قلم کالای اساســی با خرید میزان 

مشخص از هر یک بود.
در ادامــه این طرح در دولــت چهاردهم خبرنگار مهر موضوع را از 
مرجان دبیری، ســخنگو طرح کالابرگ الکترونیک پیگیری کرد که 

جزئیات طرح به طور مشروح روشن می شود.
کالا برگ الکترونیک در دولت چهاردهم برای چه دهک هایی شارژ 

می شود؟
مرحله اول و دوم شارژ کالابرگ که اسفند ۱۴۰۳ در دولت چهاردهم 
آغاز شــد برای دهک های درآمدی اول تا هفتم )۱ تا ۷( بود که در ۳ 

فاز اجرا شد.
فاز اول، حمایتی بود و شامل افراد تحت پوشش کمیته امداد امام خمینی 
و ســازمان بهزیستی می شد. فاز دوم، دهک های اول تا سوم )۱ تا ۳( 
درآمدی را شامل می شد که به ازای هر نفر ۵۰۰ هزار تومان، شارژ شد.

فاز سوم هم به ازای هر نفر ۳۵۰ هزار تومان تعلق گرفت که اشخاص 
می توانستند با مراجعه به فروشگاه های خرد، عمده و زنجیره ای خرید 

خودشان را انجام دهند.
این خرید اعتباری ســوخت ندارد به این معنی که اعتبار شارژ شده 
از بین نمی رود. اگر افراد پس از گذشــت ۲ ماه هم به فروشگاه های 
طرف قرارداد مراجعه کنند می توانند از کالاهای تعیین شــده خرید 

خود را انجام دهند.
به این ترتیب از مرحله اول تا مرحله دوم که پایان آن، دو هفته گذشته 
بود، شهروندان می توانند تا پایان خرداد ماه سال ۱۴۰۴ خرید کنند؛ چه 
آنهایی که نیمی از این شارژ اعتباری را استفاده کرده باشند، چه کسانی 

که کامل خرید نکرده اند و قرار است خریدشان را یکجا انجام دهند.
تمایل مردم در خرید ۱۱ قلم کالای اساســی بیشتر به سمت خرید 
محصولاتی با ماندگاری بالا مثل حبوبات، برنج، روغن و سپس در 

این درجه بندی گوشت قرمز و گوشت مرغ است.
در این دو مرحله مردم چقدر خرید کردند؟

در مرحله اول ۵۵ میلیون نفر خرید داشــتند. مرحله دوم تا اول هفته 
یعنی شنبه ۱۳ اردیبهشت، ۵۷ میلیون نفر از این اعتبار استفاده کردند. 

هیچ مشکلی هم در تأمین کالا و اعتبار وجود نداشت.
در واقع در انجام فاز اول و دوم فقط خانوارهای دهک اول تا سوم 

می توانستند از این کمک هزینه معیشتی استفاده کنند؟

فــاز اول، دهک های درآمدی فقط حمایتی شــامل طرح کالابرگ 
الکترونیک می شــدند، به این ترتیب خانواده های حمایتی )تحت 
پوشش کمیته امداد امام خمینی و سازمان بهزیستی( از دهک درآمدی 

اول تا هفتم )۱ تا ۷( می توانستند از این کمک هزینه استفاده کنند.
فاز دوم، دهک های درآمدی یک تا ســه )۱ تا ۳( بود که خانواده های 

معمولی یا حمایتی می شدند.
آیــا خانواده هــای دهک های چهارم تا هفتــم )۴ تا ۷( هم جز 

خانواده های حمایتی هستند؟
در کشــور حتی خانواده دهک ۸ حمایتی هم داریم )مثلاً دارای یک 
معلول اســت( که مشمول طرح کالابرگ الکترونیکی نشدند. شیوه 
نامه این کمک هزینه معیشتی فقط دهک های درآمدی یک تا هفتم 

را پوشش می داد.
آیا طرح کالابرگ فعلی مانند اجرای آن در دوره قبل و در دولت 
سیزدهم، تاکید بر خرید ۱۱ قلم کالای اساسی با یک میزان مشخص 
خرید است؛ اینکه افراد مثلًا یک کیلو گوشت مرغ خریداری کنند 
و مابه تفاوت مبلغ روز آن با قیمت این کالا در شــهریور ۱۴۰۱ را 
بپردازند یا افراد می توانند سایر مایحتاج خود را هم خریداری کنند؟

هیچ اصراری در نوع خرید خانوار از این ۱۱ قلم کالای اساسی وجود 
ندارد. توصیه ما به خرید ۳ نوع کالا اســت؛ حالا از هر گروه غذایی، 

می خواهد لبنیات باشد یا گروه پروتئین ها یا خواربار.
افراد مختار هستند از هریک از این ۳ گروه غذایی هر کالایی بخواهند 
به هر میزان با توجه به اعتبار تعیین شده در کالابرگ الکترونیکی، خرید 
خود را انجام دهند. به عنوان مثال، می تواند نسبت به اعتباری که دارند 

یک شانه تخم مرغ با یک کیسه ۱۰ کیلو گرمی برنج بخرند.
هدف دولت از این ســبد غذایی هم تقویت تغذیه خانواده ها است 
هــم حمایت از خانواده های کم درآمد و ضعیف جامعه. توصیه ما به 
خانواده ها این است که کالاهای اساسی که برای آنها تدارک دیده شده 
که ۱۱ قلم است حداقل ۳ قلم را تهیه کنند، اما الزامی به خرید همه آنها 
نیست. متناسب با اعتبار می تواند کالاهای مورد نظر خود را از این اقلام 
بدون محدودیت وزنی خریداری کنند. به عنوان مثال، اگر خانواری 
۳ عضو داشته باشد و برای هر یک از اعضا ۵۰۰ هزار تومان کالابرگ 
شارژ شده باشد این خانواده می تواند به میزان ۱.۵ میلیون تومان از این 
۱۱ قلــم هر چیزی که می خواهند بدون هیچ پرداخت اضافه ای و به 

اصطلاح مابه تفاوتی خرید داشته باشند.
در طــرح کالابرگ دوره پیش از دولت چهاردهم، اگر خانواده ای دو 
میلیون تومان شارژ داشت برای خرید این مبلغ باید یک مبلغ اضافه تر 

از اعتبار شارژ شده هم می پرداخت تا بتواند خرید داشته باشد.
طرح کالابرگ دوره جدید چه مزیت هایی نسبت به دوره قبل دارد؟

طرح جدید ۳ مزیت اصلی داشت که یکی از آنها این بود که به ازای 
خرید، پولی پرداخت نمی شود.

دوم اینکه در گذشته اگر خانواده ای شارژ انجام شده را استفاده نمی کرد 
مبلغ حذف می شــد و قابل انتقال به ماه بعد نبود. اما در حال حاضر 
شــارژ کالابرگ که از اســفند ۱۴۰۳ انجام شده تا پایان خرداد ۱۴۰۴ 

امکان خرید دارد.
سوم، هیچ اجباری در خرید کالاها برای خانواده ها وجود ندارد اینکه 
فلان کالا به میزان مشخص باید خریداری شود. دوره قبل مجموعه ای 
از ۱۱ قلم با میزان خرید مشخص از هر کالا در اختیار فروشگاه ها بود 

تا مردم در همان چارچوب خرید کنند.
این مزیت ها سبب شده تا استقبال مردم در این دوره از طرح کالابرگ 
افزایش چشمگیری داشته باشد. اگر آمار بگیریم تقریباً ۹۰ تا ۹۵ درصد 
خانواده ها از طرح استقبال و خرید کرده اند. فکر می کنم از مشمولان 
طرح تنها ۳ میلیون نفر هنوز خرید نکرده اند که احتمالاً تا پایان خرداد 

تعداد افراد استفاده کننده از این اعتبار بیشتر خواهد شد.
در دوره قبل یک سری سوءاستفاده هایی می شد و فروشگاه های خرد، 
خریداران مشمول کالابرگ را ملزم به خریدهای اضافه می کردند تا 

مبلغ بیشتری دریافت کنند.
بله. حذف پرداخت مابه تفاوت موجب شد تا افراد استقبال بیشتری 

داشته باشند و تا ۹۵ درصد خانواده ها خرید خود را کامل کنند.
مشمولان طرح کالابرگ چند میلیون نفر بودند؟

بیشتر از ۵۶ میلیون نفر از جمعیت ۸۵ میلیون نفری ایران از دهک یک 
تا ۷ درآمدی مشمول خرید اعتباری کالاهای اساسی شدند.

آخرین شارژ کالابرگ ۲۷ فروردین ۱۴۰۴ انجام شد. نوبت بعدی 
پرداخت این یارانه غیرنقدی چه تاریخی خواهد بود و قرار است 

امسال در چند نوبت کالابرگ الکترونیکی شارژ شود؟
هنوز هیچ تصمیمی در این خصوص گرفته نشده است؛ ضمن اینکه 
گرفتن اعتبار کالابرگ از سازمان برنامه و بودجه در حال پیگیری است.

نایب رئیس کمیســیون برنامه و بودجه و محاسبات مجلس شورای 
اسلامی عنوان کرده از محل تسعیر نرخ ارز توافقی اعتبار این کالابرگ 
تأمین خواهد شد ولی تا زمانی که تأمین شود و تا زمانی که دهک های 
درآمدی بالا حذف شوند تا از محل حذف یارانه ها این اعتبار پرداخت 

شود زمان می برد و هنوز هیچ تصمیم قطعی گرفته نشده است.
چنانچه این شارژ انجام شود این امر از مبادی رسمی مثل کانال وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی یا رسانه های ملی حتماً اعلام رسمی خواهد 

شد.
توصیه ما به مردم این است که به اخبارهای غیر رسمی اعتماد نکنند 
اینکه اعلام می شود مثلاً تا ۲۰ اردیبهشت یا ۲۰ خرداد شارژ اعتباری 
کالابرگ انجام خواهد شد. همچنین مراقب لینک های که حاوی این 

پیام ها است باشند تا منجر به کلاهبرداری اینترنتی نشود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی پیش تر اعلام کرده بود تصمیم 
رئیس جمهور این اســت که طرح خرید کالابرگ به ویژه برای 
خانوارهای حمایتی و کم درآمد ادامه یابد. در صورت ادامه طرح 

آیا مبلغ خرید اعتباری افزایش خواهد یافت؟
تاکید رئیس جمهور ادامه یافتن طرح کالابرگ است و وزیر تعاون، کار 
و رفاه اجتماعی هم به شکل جدی پیگیر این مسئله است که اعتبار مورد 
نیاز را برای شارژ مجدد کالابرگ دریافت کند، اما هنوز هیچ تصمیم 

قطعی در این خصوص گرفته نشده است.
اگر بخواهیم چند دهک درآمدی بالا را حذف کنیم تا از محل یارانه 

این بخش اعتبار به دهک های پایین تر تزریق شود زمان نیاز داریم.
در راهکار دوم اشاره کردید برای تأمین اعتبار مورد نیاز باید ۴ تا 
۵ دهک درآمدی از مشمولیت یارانه حذف شوند. درست است؟

مــا درباره دهک های دریافت کننــده کالابرگ الکترونیک صحبت 
می کنیم. در خصوص یارانه نقدی اگر ۳ دهک درآمدی بالا یعنی ۸، 
۹ و ۱۰ حذف شود )البته ۱۰ حذف شده است( و پول این بخش به 
طرح کالابرگ تزریق شود یکی از راهکارهایی است که می توان انجام 

این طرح را ادامه داد.
آیا هدف دولت ادامه طرح برای ۷ دهک نخست درآمدی است؟

نظر وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه طرح برای ۳ دهک نخست 
درآمدی اســت؛ خانواری که به سختی در حال تأمین مایحتاج خود 

هستند.
این یعنی علاوه بر یارانه نقدی که هر ماه برای آنها واریز می شود 

مشمول خرید اعتباری کالابرگ الکترونیکی نیز می شوند؟
بله. در کنار یارانه نقدی، کمک معیشتی غیرنقدی هم داشته باشند تا از 

یک زندگی معمولی برخوردار شوند.
طی گفتگویی که با برخی تحلیلگران مسائل اقتصادی داشتیم عنوان 
می کردند یارانه نقدی باید برای ۳ دهک نخست جامعه باشد که از 
اقشار ضعیف و آسیب پذیر هستند و طرح کالابرگ برای خرید 
کالاهای اساسی با قیمت مناسب برای ۷ دهک درآمدی کشور فعال 
باشد زیرا پرداخت یارانه نقدی تورم زا است. آیا در این خصوص 

مذاکره ای انجام شده است؟
آن چیزی که در کالابرگ برای مردم در نظر گرفتیم اعتبار است، پولی 

رد و بدل نمی شود و اعتبار برای کد ملی افراد شارژ می شود.
امــا موضوع یارانه نقدی متفــاوت بوده که در این بخش یک کارت 
بانکی مشــخص، مبلغ معین شده ای یارانه نقدی به آن ماهانه واریز 
می شود. سرپرست خانواده می تواند پول را برداشت و برای مثلاً قسط 
استفاده کند یا کالایی دیگر غیر از اقلام غذایی خریداری کند. در طرح 
کالابرگ، اعتبار شخص شارژ می شود و پولی رد و بدل نمی شود. در 

نتیجه تورم زا نبوده حتی مانع افزایش تورم می شود.
پرداخــت یارانه نقدی برای دهک های یک تا ۷ ادامه دارد و در طرح 
کالابرگ و یارانه اعتباری هدف این است که دهک های درآمدی ۴ تا 
۷ حذف شــده و فقط دهک های یک تا ۳ و خانوارهای حمایتی در 

طرح باقی بمانند.
در پایان باز هم توصیه و تاکید می کنم مردم مراقب لینک هایی که حاوی 
پیام های »آیا وام حمایتی به دارندگان کارت یارانه تعلق می گیرد یا خیر« 
و...  باشــند. این لینک ها حاوی پیام هایی برای کلاهبرداری اینترنتی 
است. اگر خبری مبنی بر تغییر یا شارژ مجدد کالابرگ باشد حتماً به 

شکل رسمی و از طریق رسانه ها اعلام می شود.
سخن پایانی

در سخنان نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ کل کشور، 
آمده جلسه مشترکی با مسئولان سازمان برنامه و بودجه داشتیم و اتفاقاً 

درباره تداوم پرداخت کالابرگ الکترونیکی بحث شده است.
با توجه به اینکه ســازمان برنامه و بودجه، یک میلیارد دلار دریافتی 
برای کالابرگ الکترونیک را با نرخ تسعیر بازار ارز توافقی تبدیل به 
ریال کرده است، بر اساس محاسبات صورت گرفته، میزان منابع لازم 
برای پرداخت مرحله ســوم کالابرگ نیز در اختیار سازمان برنامه و 

بودجه قرار دارد.
محســن زنگنه با بیان اینکه نرخ تسعیر یک میلیارد دلار برداشتی از 
صندوق توســعه ملی برای پرداخت کالابرگ حدود ۶۷ هزار تومان 
بوده اســت، عنوان کرده بود، البته بخشی از این منابع به تأمین غذای 
دانشجویان اختصاص پیدا کرده و باقی آن باید تماماً صرف پرداخت 

کالابرگ الکترونیک شود.

سخنگوی طرح کالابرگ الکترونیک:

ادامه طرح کالابرگ در حال پیگیری است


